
 الخلاصة

يزهما عما يشابههما من الأشكال يتناولنا في هذا البحث تعريف الشركتين القابضة والتابعة، وتم

الارتباط المالي فيما بينهما، والقانونية الأخرى، ومن ثمّ كيفية تكوين تلك الشركات وإدارتهما 

الأساسي للشركة الشكل المناسب الذي يجب أن تتخذه الشركة القابضة، وبحثنا الغرض ا وم

القابضة من تأسيس الشركة التابعة ومن ثم السيطرة عليها، والوسائل المتبعة من قبلها للسيطرة 

 على تلك الشركات التابعة لها، لتحقيق غايات ومصالح الشركة القابضة.

وبينّا الاستقلال القانوني بين الشركتين القابضة والتابعة، واحتفاظ كل شركة بشخصية مستقلة 

ذمة مالية خاصة بها، بالرغم من سيطرة الشركة القابضة على مجلس إدارة الشركة التابعة و

 والتحكم بقراراتها.

وبحثنا في المسؤولية عن الالتزامات الناشئة في ذمة الشركات التابعة تجاه الغير، وأي شركة 

لشركة القابضة الاستقلال القانوني بين شخصية ا فعلى الرغم منمسؤولة عن تلك الالتزامات، 

وشخصية الشركات التابعة لها، إلا أن المحرك الأساسي للشركات التابعة في اتخاذ قراراتها هي 

الشركة القابضة من خلال سيطرة الأولى على مجلس إدارة الثانية، إلا أنه معظم التشريعات لم 

ا، كما أن هناك تنص صراحة على مسؤولية الشركة القابضة تجاه التزامات الشركات التابعة له

، من التهرب عن اتبعض المعوقات قد تظهر تسمح للشركات القابضة والشركات متعددة الجنسي

ها بالإمكان تلافي بالتزامات الشركات التابعة، ووجدنا هناك بعض الوسائل في حال الأخذ 

 معوقات تطبيق مسؤولية الشركة القابضة تجاه الشركات التابعة لها.

 

ABSTRACT 

In this study, we discussed the definition of holding and subsidiary companies 

and how they are distinguished than the similar legal forms, as well as how they are 

formed; in between each other, and administrated financially. What is the convenient 

form that hold company should take. We discussed the essential purpose of such 

company to establish subsidiary and to control it as well with the followed means to 

fulfillment its benefits and interests.  

We demonstrated the legal independence of each company; Holding and 

subsidiary companies, showing that each type maintains its personality and has its 



financial edema, despite of the control is submitted by holding company over 

subsidiary’s board council controlling its decisions.  

Studying the subsidiary’s responsibility and its resulted commitments towards 

the third party or any other reliable company responsible of these obligations. 

Despite the legal independence of both the holding and other subsidiaries, the 

holding company is the key engine of these subsidiaries to take decisions throughout 

its board of directors who control over the other subsidiary’s. On the other hand, 

most legalizations do not explicitly state the responsibility of the hold company to 

be committed to its subsidiary companies as well as there are constraints that may 

show up and allow holding companies and other multinational corporations to 

withdraw of their subsidiaries’ obligations. As a consequence, we found some ways 

to demolishing these obstacles. 

 

 


